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	مستخلص البحث


            إن الفساد الإداري يمثل واحدا من التهديدات الرئيسية ضد التنمية والإنصاف والعدالة والاستقرار الاجتماعي والإنجاز للأجهزة الإدارية الذي ينشده أفراد المجتمع فهو يلوث الخدمة العامة ويقلل الاستثمارات, ويميز ضد الفقراء ويضعف ثقة المجتمع بالحكومة ومع الاعتراف بأنه مساءلة بالأساس أخلاقية فانه أيضا مشكلة سياسات واتخاذ قرارات إدارية .
 سوف يحاول الباحث التركيز على حقيقة ظاهره الفساد الإداري التي أصبحت تهدد الأجهزة الإدارية في الدول المتقدمة والنامية على حد سواء لكي يبرز أسباب الظاهرة وكيفية إيجاد الخلاص أو الحد من حدة آلافه أو تغيير في السلوك الإنساني العام والسلوك الإداري بشكل خاص ومدى تأثيره على الأداء في الأجهزة الإدارية العامة.
يهدف البحث إلى التعرف على أهم الخصائص التي تميز الفساد الإداري، و تحليل أسباب انتشار الفساد الإداري في الأجهزة الحكومية، ومعرفه مدى تأثير الفساد الإداري على أداء الأجهزة العامة، وأخيرا معرفه الوسائل المتبعة في رفع الوعي العام السلوكي والوظيفي والاجتماعي.    
تأتي أهمية هذه الدراسة التي تناولت هذا الموضوع والتي تكاد تكون مختلفة أو نادرة عن غيرها من الدراسات السابقة لكونها سوف تناقش كيف إن هذه الظاهرة أصبحت تسمع وترى بالعين المجردة وكثر الحديث عنها في هذه الآونة وبداء رجل الشارع يدركها قبل المفكر أو الملاحظ أو المهتم. وتأتي ألأهمية أيضا حرصاً من المسؤولية الملقاة على عاتق الأكاديميين بالدراسة والتمحيص والتدقيق والكشف عن الأسباب المقنعة لهذه الظاهرة ورفع المقترحات والتوصيات لكي يستفيد منها القادة الإداريين النبلاء في استقطاع جذور هذا الخطر من جسد الإدارة أو الأجهزة الإدارية.
       ومن الاستنباطات التي توصل إليها الباحث وبقناعة تامة هناك صعوبة في محاربة الفساد أو التصدي له باعتباره أمرا واقعا و ظاهرة طبيعية تصاحب النمو والتطور والتغيير في الدول النامية وفى اعتقادنا هذا هو الأخطر لكونه سوف يستشري ويفتك بأعضاء المجتمع وروابطه وأجهزته وخدماته وتنمية وتوعية الدور الرقابي الذي يقوم به أفراد المجتمع أو الأطراف التي تتلقى الخدمات الحكومية بالوعي الثقافي والحرص على أخلاقيات العمل الحميدة لدى العاملين والمستفيدين من الخدمة والإدراك بآثار وأخطار الفساد الإداري وعدم التهاون مع ممارسات الفساد.
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	Abstract


The administrative corruption is one of the major threats against the development, equity, justice and social stability and achievement of desired by the administrative organs of members of the community is polluting the public service and reduce investments, and discriminates against the poor and undermine the community's confidence in government and with the recognition that accountability mainly ethical, it is also the problem of policy and administrative decisions.
      researcher will try to focus on the fact that the phenomenon of administrative corruption which has become threatening administrative organs in the developed and developing countries alike to highlight the causes of the phenomenon and how to find salvation or limit the scourge alone or change human behavior in general and in particular administrative behavior and its influence on the performance of administrative organs Assembly.
       Research aims to identify the most important characteristics that distinguish administrative corruption, and analyzing the causes of the spread of corruption in the administrative machinery, and know how to perform administrative corruption devices, and finally know the means used to raise public awareness of behavioral and functional and social.
      The importance of this study, which dealt with this matter and the almost unique or different from other previous studies it will be discussed how this phenomenon is heard and seen by the naked eye and much talk about at this juncture and acquiring man in the street aware thinker before or observed or cares. Comes also important result of the responsibility of the academic study and scrutiny and the scrutiny and disclosure of hidden causes of this phenomenon and raise proposals and recommendations to benefit leaders nobles in deducting administrative roots of this menace from the body of management or administrative organs.
      The findings reached by the researcher and full conviction there difficulty in fighting corruption or address him as a fait accompli and natural phenomenon associated with growth and development and change in developing nations, we believe this is dangerous because it will thrive and decimating the members of the community and its ties and its services and the development and awareness of the oversight role played by members of the community or parties that receive government services, cultural awareness and ensuring good work ethics among workers and beneficiaries of the service and understanding the effects and dangers of administrative corruption and lack of complacency with corrupt practices.

